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VÍZKERESZT                                               C év                    1– 4 oldal 

URUNK MEGJELENÉSE 

 

Olv.: Iz 60, 1-6 – Ef 3,2-3a.5-6 – Mt 2,1-12 

A napkeleti bölcsek 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! 
Isten örök elhatározása, hogy nem hagyja magára az embert. Isten szeret minket! Tőlünk azt 
várja, hogy keressük egymás javát! Ma vízkereszt ünnepe van, Urunk megjelenésének az 
ünnepnapja. A fény ünnepe. A próféta azt mondja: „Jeruzsálem fölött fény támad!” A II. 

Vatikáni Zsinat, amikor az Egyházról szóló rendelkezéseiről szól, akkor azt ezzel kezdi:  
 

„Krisztus a népek világossága!” 

 

Mi, Isten szándéka szerint a világosság fiai, akkor töltjük be hivatásunkat, küldetésünket, ha 
valóban a világosság fiaiként a sötétségben fényeket gyújtunk. 
Ezen a napon gondoljunk a megkereszteltetésünkre. Isten vízből és Szentlélekből újjászült 
minket. Krisztus testvérei lettünk. Most amikor megszenteljük ezt a vizet, akkor gondoljunk 
erre a meghívásunkra. Gondoljunk arra, hogy a világ telve van problémákkal, gondokkal, 
bajokkal. Vár-e bennünket a világ, vagy nem? Nem biztos, hogy a világ tőlünk várja ma a 
megoldást és nem várja az Istentől. Reménytelen is a helyzete. Vagy újra felfedezi a világ az 
Istent magának, vagy újra mi keresztények belátjuk, hogy valóban egymás javáért kell 
munkálkodnunk, vagy nincs ránk szükség. Ez a mai vízszentelés erre a küldetésre, erre az 
újjászületett életre figyelmeztet bennünket. Most a bűnbánati imádság helyett figyeljünk erre 
a vízszentelésre, erre a könyörgésre és kérjük Isten segítségét keresztény életünkre. 
 

Vízszentelés 

Szentbeszéd  
 

Kedves Testvérek! 
Ma Urunk megjelenésének az ünnepe van. Nagyon szélesre nyílik ez a horizont, hiszen ez a 
mai ünnep arról szól, hogy Jézus nemcsak a zsidóknak született. Jézus nemcsak a zsidók 
megváltója. Jézus minden ember megváltója, mert Isten mindenkit szeret! Nem egyszerű 
ennek az ünnepnek az üzenete. 
  

„Krisztus a világ világossága!” 
Azt hallottuk, Izaiás próféta erről jövendölt, hogy fényesség támadt Izrael fölött. Ez a 
fényesség az, amire a világnak szüksége van. Sötétben nem lehet élni. Isten bennünket, 
embereket abból a börtönből akar kiszabadítani, amibe mi önként bevonulunk. Isten a 
világképünket akarja megváltoztatni, azt a világképet, amely az önzésre épül. Ezért is 
hangsúlyoztam, hogy a II. Vatikáni Zsinat, amikor az Egyházról szóló üzenetét fogalmazta 
meg, akkor ezzel a mondattal kezdi: „Krisztus a világ világossága!” Az ember csak 
világosságban élhet, ahol egyértelmű vonatkozások, egyértelmű kapcsolatok vannak.  

 

Az egyértelmű kapcsolatok azt jelentik: 
hogy az ember a másik javát keresi! 
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Az összes többi kapcsolat hazug. Az összes többi kapcsolat dekadens. Ez a mai ünnep erről 
szól. Ez az igazság ragyogott fel Krisztus világra érkezésével! Nem véletlen, hogy az Egyház 
két napon is ünnepli ezt a misztériumot: karácsonykor és vízkeresztkor. 
 

Jézus vonzásában elindul az ember a másik ember felé! 
Érdemes arra is gondolni, hogy milyen sajátos Isten gondolata, Isten szándéka. 
Mindegyikünket a maga útjára akar vezetni. Mindegyikünknek ez a maga útja valamiképpen 
Jézus nyomában járás. Különben az ember egyszerűen el sem indul.  
 

Vagy Jézus vonzásába kerül az ember, akkor elindul a másik ember felé, 
vagy nem kerül Jézus vonzásába, és az ember megmarad önmagának! 

 

Még arra is gondolhat az ember, főleg ha a kényelmét hangsúlyozza,  
ha a félelmeire hivatkozik, ha a nagyon okos eszét emlegeti,  
hogy nem is kell elindulni, minden rendben van.  

Csak ha ez így igaz lenne, akkor valóban minden rendben lenne.  
 

Valójában semmi sincs rendben! 

 

Amilyen mértékben engednek az emberek  
a maguk kényelmének, önzésének, félelmeiknek,  
olyan mértékben áll a helyzet! 

 

A három király útja az emberi élet történetének ősképe! 
Sokat gondolkodtam a három király útján. Többször említettem már, amit Német Lászlótól, a 
drámaírótól tanultam: „Az emberi élet műfaját tekintve: dráma!” Így van! Ezt a drámát 
mindenki megtapasztalja a mindennapjaiban. Weöres Sándor Német Lászlónak azt üzente: 
„Igazad van abban, hogy az élet műfaja dráma! Ne felejtsd el: az élet költészete az irgalom!” 
Micsoda világ bontakozik ki! Az élet dráma, az ember magának teszi ilyenné!  
 

A drámaiság fölött megjelenik Isten az irgalmával! 

Ettől a pillanattól kezdve a dráma feloldódik! 

A dráma nem egyszer tragédiába torkollik! 

E fölött is ott van az Isten irgalma és van megújulás! 

 

Ennek a három bölcsnek az útja drámai! 
Az ő útjuk az emberi élet történetének ősképe! Dráma három felvonásban:  
meghívás, út és célba érkezés! 

 

A bölcsek meghívása!  
Megjelenik egy csillag! Vajon mások nem látták ezt a csillagot, csak ők? Valószínű, hogy 
foglalkoztak ezzel, csillagászok voltak. Nem ez a legfontosabb! Sokkal inkább fontos az, 
hogy jámborok is voltak. A Bibliában ez a fogalom nagyon sokat üzen nekünk. Jámborok 
azok, akik foglalkoztak Isten titkával, Isten terveivel. Ezért tűnt fel nekik ez a jel! Isten 
jeleken keresztül szól nekünk! Ezek a jámborok azért foglalkoztak Isten titkaival, terveivel, 
mert ismerték a Bibliát is.  
 

Isten jeleken keresztül szól hozzánk! 

Mindenkinek van csillaga! 
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A bölcsek útja az emberi élet történetének ősképe!  Ma mindenki gondolkodjon el azon, hogy 
hívja az ő csillagát. Hogy hívja? Fiatal korunkban jelenik meg a csillag, amikor még keressük 
a csillagokat. A csillagoknak különböző nevet adhatunk: eszmények, értékek, igazságok. 
Legáltalánosabb csillag a szerelem, amikor az ember választ és ehhez fiatalnak kell lenni!  
 

Fiatalnak kell lenni ahhoz, 

hogy az ember az eszmékért,  értékekért, igazságért, a másik emberért 
 lelkesedni tudjon, és fiatalkori lelkesedésével gondolkodjon 

önmagáról, a másik emberről, a sorsáról, a feladatáról, a küldetéséről! 

Ez fontos az ember életében! 

 

A bölcsek útja 
A bölcsek elindulnak. Útjuk telve van kockázattal, kétellyel. Miért indulnak el? Miért nem 
indul el más is? Miért nem indultak el mások is? Másoknak nincsenek csillagai? Mi minden 
történhetett velük az úton? Mennyire kiszolgáltatottak lehettek? Nem lehet másképp elindulni 
az úton. Aki mindentől meg akar szabadulni, az nem indul el. Kétségbe esve látom, hogy a 
mai fiatalok nem akarnak elindulni. Mennyi minden érhette ezeket az embereket az úton? 
Amikor elhomályosodott a csillag, vagy nem is látták, akkor mire gondolhattak? 

 

Ez az üzenet rendkívül fontos, hogy az embernek ilyenkor sem szabad föladni a fiatalkori 
eszményeit. A kitartás nem más, mint ragaszkodás a fiatalkori eszményeinkhez, amelyeket 
úgy megpróbál az élet, amelyeket annyiszor átvilágít az élet!  

 

Pascal mondja: Ezek a fiatalkori lelkesedések a szívnek titkai! 

A szívnek vannak olyan érvei, amiket az ész nem ért! 

Ezek azok, amelyek az ember útját meghatározzák! 

 

Az embert kísértések érik, hogy jobban hallgasson az eszére. Ha nagyon hallgatunk az 
eszünkre, akkor semmit se teszünk. Annyi ellenérv lesz, hogy az ember azt mondja, el se kell 
kezdeni, nem szabad. Ezek az emberek mennek tovább minden csalódás, minden nehézség 
ellenére. Azért gondolkodnak is. Egy újszülött királyt keresnek. Hol keressék az újszülött 
királyt? A királyi udvarban! Mennek Jeruzsálembe. Mit tapasztalnak? Heródest félelem 
szállja meg, egész Jeruzsálemet félelem szállja meg. A király megkérdezi a tudósokat, a 
papokat, akik megmondják a választ, hogy Betlehemben kell születnie. 
 

Azért érdekes, mert miközben nem adom föl az eszméimet, mondhatom azt is, nem adom föl 
a másikat, akiben talán annyi csalódásom van. Mégsem! Ilyenkor talán van értelme az 
eszünkre is hallgatni. Arra is figyelni, ami tanácsot kaphatunk. Itt mindenképpen a sötétség 
emberei igazítanak útba, Betlehembe. Elindulnak. Aztán majd egy más úton mennek tovább. 
Ami a legfontosabb, hogy amikor megérkeznek, akkor mindezen nehézség, gond után újra 
megjelenik a csillag. Újra ragyog, újra jelen van. 
 

A bölcsek célba érkezése 
Minden embert a fényében látnak! A célba érkezés azt jelenti, hogy az ember nem adja fel az 
eszméjét, nem adja fel az elveit, nem adja fel a másikat. Különösen azt nem, akit választott, de 
senkit, aki hozzánk tartozik. 
 

Ez azt jelenti, hogy soha nem adjuk fel a másikat, egymást, mert nem erre hívattunk! 

Ettől kezdve mindent annak a fénynek jegyében látunk, 
amelyet  az Isten gyújtott meg világunkban! 
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Mindent ennek az üzenetnek a jegyében értelmezünk, értékelünk. A saját életünket, egymás 
életét, kapcsolatunkat, összetartozásunkat, ahogy ez a világ összeáll. Ezt meghirdette nekünk 
Jézus, aki értünk van, aki tanítónk, aki példaképünk, aki előttünk járt az úton. 
 

Ez a mai ünnep ezt az igazságot jeleníti meg számunkra.  
Az emberek számára megjelent a Világosság!  
Ha az ember az élettörténetét komolyan veszi,  
akkor ma néhány nagyon lényeges szempontot kapott ahhoz,  
hogy emberhez méltó életet éljen! 
 

A világosság útján járjon, keresztényként éljen a világ javára és üdvösségére! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! 
Imádkozzunk, hogy életünk előrehaladásával túl józanokká ne váljunk. Tudjuk megőrizni 
fiatalkori eszményeinket, fiatalkori lelkesedésünket, világmegváltó gondolatainkat. Ezek 
nélkül megöregszik a világ. Ezek nélkül mindennel megalkuszunk, megadjuk magunkat és a 
lelkünk is elvész.  
Kérjük Isten segítségét, hogy meg tudjuk őrizni lelkesedésünket, a világosság szeretetét! Az 
igazság győzelméért tudjunk munkálkodni, még ha szélmalomharcnak tűnik is. 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! 
A karácsonyi ünnepkör ezzel a mai ünneppel kerek egész. Örvendezzünk a fölött, hogy Isten a 
mi Istenünk! Isten minden ember Istene! Az a küldetésünk, hogy ebben a világban Isten 
gyermekeiként éljünk és egymás javát, egymás életét szolgáljuk.  
Abban mindannyian egyetérthetünk, hogy ifjúkori álmaink, eszméink sok-sok 

következménnyel járnak. Ezek néha nagy keresztet készítenek nekünk az életünk során, de az 
ember életéhez a keresztviselés is hozzátartozik. Mindig jobb azoknak, akik nagy 
megpróbáltatásokat viselnek el eszméik következtében, mint azoknak, akik mindentől meg 
akarták kímélni magukat, közben rajtunk nyűgölődnek, és másoktól várják a segítséget.  
Isten legyen velünk! Egyre jobban érezzük át, hogy az Egyháznak, a kereszténységnek milyen 
fontos küldetése van ennek a világnak formálásában, alakításában. Ne mondjunk ellene. 
 

Azé a világ, aki benépesíti! 

Azé a világ, akinek vannak eszményei és ezekért kész áldozatokat hozni! 

Azé a világ, aki bírja! 

Isten velünk! 

 


